
یکی از اعض�ای فراکس�یون زنان مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه دوستان در 
فراکسیون احساس می کنند که این مجلس، 
مث�ل مجلس قبل�ی واقعاً در ح�وزه انتخاب 
خانم ها به عن�وان عضو هیئت رئیس�ه، زن 
س�تیزانه عمل می کند و به حض�ور زنان در 
ای�ن جای�گاه اعتقادی ن�دارد، تاکی�د کرد: 
فضای زن س�تیزانه در مجلس باید شکسته 
شود و از توانایی همه افراد در هیئت رئیسه 

استفاده شود.
به گزارش ایسنا، با نزدیک شدن به یک سالگی 
عمر مجل��س دوازدهم، گمان��ه زنی هایی درباره 
ترکی��ب هیئت رئیس��ه مجلس در دومین س��ال 
فعالیت آن مطرح می شود؛ در این گمانه زنی ها اما 
صحبتی از حضور زن��ان در این ترکیب به گوش 
نمی رسد؛ زنانی که ۵ درصد صندلی های مجلس 
را در اختیار دارند اما در س��ال نخست این دوره 
س��همی از جایگاه های هیئت رئیس��ه نداش��تند. 
ت��ا به امروز قریب به ۲۱ س��ال اس��ت که هیئت 
رئیس��ه مجلس شورای اس��امی با ترکیبی تمام 
مردانه فعالیت کرده اس��ت و زنان هیچ س��همی 
از کرس��ی های نبرده ان��د؛ زنان حت��ی در آخرین 
انتخابات هیئت رئیسه مجلس که در سال ۱۴۰۳ 
و در نخس��تین س��ال دوازدهمی��ن دوره مجلس 
برگزار ش��د نیز نتوانس��تند به موفیقتی دس��ت 
یابن��د و هیچ ک��دام از کاندیداهای کرس��ی های 
هیئت رئیسه به زنان نرسید.هیئت رئیسه مجلس 
دارای ۱۲ صندلی اس��ت ک��ه از این ۱۲ صندلی 
یک جایگاه برای رئی��س  و ۲ جایگاه برای نواب 
رئی��س و ۶ جایگاه نیز به دبیران هیئت رئیس��ه 
اختص��اص دارد. همچنین ۳ جای��گاه نیز متعلق 
به ناظران هیئت رئیسه اس��ت. بررسی تاریخچه 
ادوار مجلس نشان می دهد که تاکنون و طی ۱۲ 
دوره مجلس، ۱۲۵ زن به عنوان منتخب مردم به 
مجلس راه یافته اند؛ در دوره اول تا س��وم مجلس 
۴ نف��ر، در دوره چهارم ۹ نفر، در دوره پنجم ۱۴ 
نفر، در دوره شش��م ۱۳ نف��ر، در دوره هفتم ۱۳ 
نفر، در دوره هش��تم ۸ نف��ر، در دوره نهم ۹ نفر، 
دوره ده��م ۱۷ نف��ر و در دوره یازدهم ۱۶ نفر به 
عنوان نمایندگان مردم در مجلس حضور داشتند 
و در دوره دوازده��م نیز ۱۴ نفر از زنان به عنوان 

نماینده مجلس فعالیت خواهند کرد.
همچنین در بررس��ی اعضای هیأت رئیسه های 
مجالس پیش��ین نام دو زن به چش��م می خورد؛ 

س��هیا جل��ودارزاده که س��ابقه نمایندگی مردم 
تهران مجلس در ادوار پنجم، شش��م و دهم را در 
کارنامه سوابق خود دارد، در دوره ششم به مدت 
چهار سال سهیا جلودارزاده به عنوان عضو هیأت 
رئیسه )منش��ی( فعالیت کرد. شهربانو امینی نیز 
که در دوره های پنجم و شش��م از حوزه انتخابیه 
ارومیه به عنوان نماینده در مجلس حضور داشت، 
در آخرین روزهای دوره شش��م مجلس و در پی 
اس��تعفای تع��دادی از اعضای هیئت رئیس��ه، به 
عنوان منشی هیئت رئیسه انتخاب شد و به مدت 

یک ماه این جایگاه را برعهده داشت.
در دوره فعلی مجلس، ۱۴ نماینده زن ش��امل 
س��میه رفیع��ی، الهام آزاد، س��ارا فاحی، فاطمه 
محمدبیگ��ی، فاطم��ه مقصودی، زهرا س��عیدی، 
زهره س��ادات لاجوردی، زهرا خ��دادادی، مریم 
عبدالله��ی، ش��هین جهانگی��ری، عالی��ه زمانی 
کیارس��ی، فاطم��ه جراره، بهش��ید برخ��وردار و 
زین��ب قیصری حض��ور دارند که در مقایس��ه با 
مردان نماینده، سهمی ۵ درصدی از صندلی های 
مجل��س را به خود اختص��اص داده اند. از این ۱۴ 
نماینده، در انتخابات س��ال نخست هیئت رئیسه 
مجل��س، ۳ نفر برای تصاحب صندلی های دبیری 
و ۲ نفر برای تصاحب صندلی های ناظران هیئت 
رئیس��ه کاندیدا ش��دند اما نتوانس��تند در مقابل 
مردان به دس��تاوردی برس��ند؛ در این انتخابات 
ب��رای جایگاه های رئیس و ن��واب رئیس نیز هیچ 
زن��ی کاندیدا نش��د.با توج��ه به در پی��ش بودن 
برگ��زاری انتخابات دومین س��ال هیئت رئیس��ه 
مجل��س و افزایش تحرکات برخ��ی از نمایندگان 
در این خصوص به نظر می رسد که از ۱۴ نماینده 
زن مجلس، امس��ال نیز تعدادی ب��رای تصاحب 
صندلی های هیئت رئیسه مهیای رقابت شوند. در 
همین زمینه به س��راغ سارا فاحی نماینده مردم 
ایام و عضو فراکسیون زنان مجلس رفتیم و نظر 
او را درباره حضور زنان در ترکیب هیئت رئیس��ه 

مجلس در سال دوم دوره فعلی پرسیدیم.
فلاحی: فضای زن ستیزانه در مجلس باید 

شکسته شود
 فاح��ی در گفت وگو با ایس��نا با بی��ان اینکه 
»نق��دی ک��ه به آقای��ان نماینده وارد اس��ت این 
اس��ت که ب��ا حضور خانم ه��ا در هیئت رئیس��ه 
موافق��ت ندارند«، اظهار ک��رد: چه در دوره قبلی 
مجلس و چه در دوره فعلی آقایان، هیئت رئیسه 
را مل��ک طِلق خود می دانن��د و فکر می کنند که 
فقط خودشان باید در هیئت رئیسه حضور داشته 
باشند؛ بنابراین همیشه بهانه می کنند که خانم ها 
ی��ک نفر کاندی��دا معرفی کنند که م��ا به او رای 
دهی��م.وی اف��زود: نمایندگان خان��م مجلس نیز 
می توانند این اس��تدلال غل��ط را در مورد آقایان 
مطرح کنن��د؛ گرچه تعداد ما زن��ان نماینده کم 
اس��ت اما نماین��دگان باید به س��واد، وجاهت و 
توانای��ی اف��راد رای بدهند.ای��ن نماینده مجلس 
همچنین با انتقاد از تحرکات برخی از نمایندگان 
درباره انتخابات خردادماه هیئت رئیسه گفت: در 
مجلس لابی هایی در حال انجام است و تحرکات 
دیده می ش��ود که اصاً مورد پسند ما نیست، ما 
خانم ها در واقع نه بلدیم و نه دوست داریم از این 
دس��ت کارها انجام دهیم. خیلی از دوس��تان در 
حال انجام رفتارهای بدی هستند و شروع کردند 
به مهمانی دادن، انجام لابی های مختلف و هدیه 
دادن هستند که اقدامات خوبی نیست؛ این افراد 
ب��ا اقدامات خود در حال توهین کردن به س��ایر 
نمایندگان هس��تند و با اجح��اف در حق خانم ها 
می خواهند به هر طریقی به هیئت رئیسه مجلس 
راه پی��دا کنند.فاحی درباره فضای فراکس��یون 
زن��ان مجل��س در خص��وص انتخاب��ات پیش رو 
اظهار کرد: هنوز فراکسیون جلسه ای در این باره 
نداشته اس��ت و ش��اید در یک ناامیدی هستند؛ 
دوس��تان در فراکسیون احساس می کنند که این 
مجلس، مثل مجلس قبلی واقعاً در حوزه انتخاب 
خانم ها به عنوان عضو هیئت رئیسه، زن ستیزانه 
عم��ل می کند و ب��ه حضور زن��ان در این جایگاه 
اعتقادی ندارد. همچنی��ن نمایندگان مجلس به 
توانایی نمایندگان خان��م توجهی نمی کنند بلکه 
بیش��تر جنسیت گرا هس��تند. از نظر من این فضا 
باید شکسته شود و از توانایی همه افراد در هیئت 
رئیسه استفاده شود؛ حداقل اگر ما زنان به هیئت 
رئیسه راه یافتیم تپق نمی زنیم و بلدیم که بدون 

متن، موضوعی را مطرح کنیم.

مع�اون اول رئیس جمه�ور در دی�دار با وزیر 
نف�ت نیجر، گف�ت: راهبرد جمهوری اس�لامی 
ایران در توس�عه روابط با قاره آفریقا، بر اساس 
ارزش ه�ای انقلابی و بازگش�ت ب�ه ارزش های 
دینی و اعتقادی ماس�ت و دولت وفاق ملی نیز 
با جدیت راهبرد توس�عه روابط با کش�ورهای 

آفریقایی را دنبال می کند.
به گ��زارش خبرنگار سیاس��ی ایرن��ا، »محمدرضا 
ع��ارف« در ای��ن دیدار ب��ا »صحابی اوم��ارو« وزیر 
نفت نیج��ر ضمن تش��کر از ابراز هم��دردی دولت 
ای��ن کش��ور در رخداد تل��خ انفجار در بندرش��هید 
رجایی، گفت: حضور مقامات ارش��د کشور نیجر در 
اجاس همکاری های ایران و  آفریقا و نیز »س��ومین 
کمیسیون مشترک« همکاری دو کشور، نویدبخش 

ارتقای سطح همکاری ها در همه بخش هاست.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه بازگش��ایی 
سفارت کش��ور دوست و برادر نیجر و تاش سفرای 
دو کشور می تواند بر ارتقا روابط فیمابین مؤثر باشد، 
گف��ت: راهبرد جمهوری اس��امی ایران در توس��عه 
روابط با ق��اره آفریقا، بر اس��اس ارزش های انقابی 
و بازگش��ت به ارزش های دینی و اعتقادی ماست و 
دولت چهاردهم که دولت وفاق ملی اس��ت با جدیت 
از راهبرد توسعه روابط با کشورهای آفریقایی با توجه 
به زمینه های همکاری و عایق مش��ترک اس��تقبال 
می کن��د و در این زمینه طبیعی اس��ت که کش��ور 
نیج��ر با توجه به روابط خوب سیاس��ی، منطقه ای و 
بین المللی و دیدگاه مش��ترکمان درباره فلسطین و 

لبنان در اولویت همکاری های ما قرار داشته باشد.
وی ادامه داد: روابط خوب سیاسی، پیشران توسعه 
روابط در سایر بخش ها از جمله اقتصاد، خدمات فنی 
و مهندسی و کشاورزی است که امیدواریم در دوره 
جدید ریاست جمهوری »ژنرال عبدالرحمان« روابط 

سیاسی تقویت شده و استحکام یابد.

رواب�ط اقتصادی دو کش�ور در حال توس�عه 
است

معاون اول رئیس جمهور در پاس��خ به درخواست 
وزی��ر نفت نیج��ر درباره ارتقای همکاری ها در س��ه 
بخش »کشاورزی«، »نفت« و »انرژی پایدار«، گفت: 
این زمینه ها می تواند در اولویت  روابط ایران و نیجر 
باشد که با فعال شدن کمیسیون مشترک درباره آنها 
بررس��ی های لازم صورت گرفته و بعد از جمع بندی 

برنامه های کارشناسی، به اجرا گذاشته شود.
ع��ارف اف��زود: در چهار دهه گذش��ته ب��ه برکت 
انقاب اس��امی ب��ا وجود تحریم ه��ای غیرقانونی و 
ظالمانه غرب، ما با اتکا به ظرفیت های داخلی، رشد 
خوبی داش��تیم و اکنون می توانیم براساس تجربیات 
ش��ش برنامه بعد از انقاب، پیشنهادهای توسعه ای 
تاثیرگذاری به دولت نیجر داش��ته باشیم. در بخش 
ان��رژی و خدم��ات فن��ی و مهندس��ی، فناوری های 
پیشرفته و دانش بنیانی که بحثی جدی در دنیا است 
و همچنی��ن اس��تفاده از هوش مصنوع��ی که باعث 
پیش��رفت اس��ت نیز می توانیم همکاری گسترده ای 

داشته باشیم.
وی با بیان اینکه سطح روابط اقتصادی دو کشور در 
حال حرکت رو به جلو است، گفت: بخش خصوصی 
هر دو کشور باید فعال شود و در کمیسیون مشترک 
ایران و نیجر درباره سازوکار و تعامل بخش خصوصی 

در پروژه های مش��ترک و همچنین س��رمایه گذاری 
مذاکره شود.

مع��اون اول رئی��س جمه��ور ادام��ه داد: واقعیت 
این اس��ت که هیچ مانعی بر س��ر راه توس��عه روابط 
اقتصادی، علمی و فناوری دو کش��ور وجود ندارد و 
تنها مانع، نظام بروکراتیک حاکم بر دو کش��ور است 
و این مسئولیت برعهده روسای کمیسیون مشترک 
و سفراس��ت که تاش کنند بر بروکراسی فائق آمده 
و برنامه ای مش��خص را پیش��نهاد کنند تا مراودات 

بیشتر شود.
دعوت از عارف برای سفر به کشور نیجر

در این دیدار، وزیر نفت نیجر با عرض تس��لیت به 
مناسبت حادثه تلخ در بندر شهید رجائی بندرعباس، 
گفت: مایه افتخار و مباهات ما است که برای شرکت 
در س��ومین اجاس ایران و آفریقا و اکس��پو ۲۰۲۵ 
دعوت ش��ده ایم و من حامل سام گرم ملت نیجر و 

ژنرال عبدالرحمان هستم.
وی افزود: خوشحالم که روابط برادرانه و دوستانه ای 
بین دو ملت و دولت برقرار است به تثبیت و ارتقای 

روابط خوش بین هستیم.
»صحابی اومارو« با تقدیر از برنامه های خیرخواهانه 
و کمک های بشردوس��تانه ایران به ویژه فعالیت سه 
کلینیک هال احمر در س��ه ش��هر نیجریه که نقش 
بس��یاری در ارتقا بهداش��ت و س��امت این کش��ور 
داش��ته اند، گفت: روابط دو کشور در حال پیشرفت 
ملم��وس اس��ت و وس��عت خوب��ی از لح��اظ حجم 
همکاری ها داریم.وزیر نفت نیجر افزود: رئیس جمهور 
فعلی کش��ورمان، برنامه بلندپروازانه ای برای توسعه 
نیجر دارد که از ش��ما می خواهی��م برای تحقق این 

برنامه ها کمک کنید.
»صحابی اومارو« گفت: همکاری های درخواس��تی 
ما در سه حوزه کشاورزی، نفت و انرژی است که در 

هر سه حوزه ایران تجربیات بسیار خوبی دارد.

نماینده ادوار مجلس ش�ورای اسلامی گفت: 
ب�رای جلوگی�ری از تکرار حادثه بندر ش�هید 
رجای�ی، ب�ا قاص�ران و مقص�ران ای�ن حادثه 

برخورد شود.
علی مطهری در گفت وگو با ایسنا، درباره پیام رهبر 
انقاب در خصوص پیگیری هرگونه س��هل انگاری یا 
تعمّ��د در حادث��ه انفج��ار در بندر ش��هید رجایی، 
اظهار ک��رد: آنطور ک��ه در اخبار آم��ده، مهمترین 
عامل حادثه در بندر ش��هید رجایی، ش��رکتی بوده 
ک��ه کالای وارداتی را با عن��وان کالای معمولی و نه 
خطرناک گزارش داده اس��ت. این اولین تخلف بوده 
که متوجه شرکت واردکننده است. به هر حال حمل 
و نگه��داری کالاه��ای خطرن��اک ضوابط مخصوص 
خود را دارد. بازرس��ی گمرک نی��ز باید گزارش آن 
شرکت را راس��تی آزمایی کند تا اگر گزارش مطابق 
واقعی��ت نبود، اقدامات لازم را انجام دهد. ش��اید در 
این زمینه هم کوتاهی شده است.وی ادامه داد: حتما 

در بروز این حادثه قصور و تقصیر وجود داش��ته که 
باید بررس��ی و پیگیری شود و با قاصران و مقصران 
برخورد قانونی ش��ود تا در آینده شاهد تکرار چنین 
حوادثی نباش��یم. ممکن اس��ت آن شرکت به خاطر 
مناف��ع اقتص��ادی گزارش خاف واقع داده اس��ت و 
دنبال سود ش��خصی بوده است. البته هنوز واقعیت 
روشن نیست و نمی توان قضاوت دقیقی داشت، ولی 
حتما باید بررسی و پیگیری انجام شود و با مقصران 
و قاصران برخورد ش��ود تا دیگر از تکرار این حوادث 

جلوگیری ش��ود.این فعال سیاسی با اشاره به اینکه 
نهادهای نظارتی مانند دیوان محاس��بات یا سازمان 
بازرس��ی کل کشور در جلویگری از بروز این حوادث 
نقش زیادی ندارند، خاطرنش��ان کرد: این نهادهای 
نظارتی وقتی به موضوعی ورود می کنند که گزارشی 
به آنها برسد. این نهادها نمی توانند به صورت مستقیم 
امور گمرک را بررس��ی کنند. در اینجا پیشگیری از 
بروز این ح��وادث اهمیت دارد و دولت، وزارت راه و 
گمرک مس��ئولیت دارند تا چنین وقایعی رخ ندهد. 
مجلس ش��ورای اس��امی هم می تواند با تحقیق و 
تفحص به این موضوع وارد کند و نتیجه را به اطاع 
مردم برساند.مطهری در پایان خاطرنشان کرد: برای 
جلوگیری از بروز این حوادث باید بررسی کارشناسی 
ش��ود که آیا تجمع ان تعداد کانتیر در یک قس��مت 
از بندر کار درستی است یا نه؟ باید بررسی شود که 
در بنادر بزرگ دنیا چگونه عمل می ش��ود. ما باید از 

تجارب دنیا در این زمینه استفاده کنیم.

فلاحی: 

حداقل اگر ما زنان به هیئت رئیسه راه یافتیم تپق نمی زنیم
عارف:

 توسعه روابط با نیجر، بر اساس ارزش های انقلاب اسلامی است

مطهری:

 با قاصران و مقصران حادثه بندر شهید رجایی برخورد شود
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 صفحه  2««

درسی که فاجعه انفجار بندر شهید رجایی می دهد؛

اصلاح مدیریت بنادر ضروری است!
 گامی سترگ

 در جهت تسهیل و حمایت از 
سرمایه گذاری برای تولید؛

3

6

 تشکیل تیم تکواندو 
مس سونوگون ورزقان

 محرومیت 
دوباره خداداد عزیزی 

6
 مولوی: 

هیچ اقدامی مهم تر از مهار تورم نیست

3

 تراکتور بدون
  مدیر و سرمربی 

در لیگ برتر

6
حمید رضا افتخاری دبیر 

جشنواره برای همدردی با مردم 
هرمزگان اعلام کرد:

افتتاحیه جشنواره 
پژواک به تاخیر افتاد
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